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‘We streven allemaal hetzelfde doel na. Dan is het goed om er mét en vóor elkaar te zijn.’ 
 
Wouter Kamp is partner in het bedrijf van zijn oom en tante en verzorgt met veel passie de koeien. 
Zorgboerderij Ensink startte in 1998 en richt zich naast het leveren van zorg op het houden van koeien 
en het verkopen van producten in een eigen winkel. Het bedrijf groeide van kleinschalig met enkele 
deelnemers in de jaren die volgden mee met de toenemende vraag naar zorg op een boerderij. Niet 
alleen wat de zorgtaak betreft, want inmiddels houdt het bedrijf 100 stuks vee: 70 Belgisch Blauw 
inmiddels aangevuld met 30 Parthenaise. In de boerderijwinkel kun je onder andere terecht voor de 
verkoop van het vlees van eigen koeien. De rest van de koeien wordt afgezet in de handel.     
 

 
Fokken op natuurlijk afkalven 
Wouter is gedreven in het fokken op natuurlijke afkalvingen. Hij heeft een eigen kijk op de fokkerij en 
vertelt hier graag over. ‘Sinds tien jaar werken we uitsluitend met KI. We selecteren daarbij op korte 
drachtduur, licht geboortegewicht en minimale conformatie bij de geboorte. Het is wel belangrijk dat de 
kalveren veel groeikracht hebben om voldoende te ontwikkelen. De koeien die op het punt staan van 
kalven, zitten samen in een groep en temperaturen we elke avond. Wanneer de banden van de koe 
zakken, zetten we haar in de afkalfstal. Deze stal is direct naast het groepshok, waardoor de koe contact 
houdt met de rest van het koppel. Vanaf dit moment kunnen we de koe ook met een camera in de gaten 
houden.’  

 
 



Impressie Kenniscarrousel BNL fokkerij bij 
BWB fokker Wouter Kamp 12 november 2022 

 
Moment van afkalven 
‘Wanneer de koe begint met kalveren, houden we onder andere in de gaten of er voldoende progressie 
is. Bij twijfel voelen we de koe altijd op, zodat we zeker weten of het kalf leeft en het goed ligt. Je kunt 
dan later, wanneer je de koe weer opvoelt, duidelijk zeggen of er vooruitgang is. Als het kalf na een uur 
qua ligging nauwelijks is veranderd, zou er sprake kunnen zijn van een zwaarder kalf. We trekken dan 
de kop van het kalf buiten de koe, waarna we proberen het kalf een kwartslag te draaien. Hierdoor komt 
de breedte van het kalf in de hoogte van het bekken. Mocht de bevalling iets zwaarder gaan dan 
normaal, kun je het kalf, wanneer het er tot na de borst uit is, even rust geven en op adem laten komen.’ 

 
 
Bekkenmaten: meten en fokwaarden 
‘Bij veel van onze dieren wordt het bekken gemeten. Sinds een paar jaar kijken we ook naar de 
fokwaarden voor bekkenmaten. Deze gaan alleen nog niet altijd goed samen met de stieren die 
positieve fokwaarden voor de geboortekenmerken hebben. De bekkenmaten zijn hierdoor wat mij 
betreft niet altijd leidend. Beenwerk, vruchtbaarheid en goede moedereigenschappen zijn ook zeer 
belangrijk.’  
 

 
 
 
Selectiebeleid op natuurlijk afkalven 
‘We proberen een grote en ruime Belgisch Blauwe koe te fokken die natuurlijk kan afkalven. We 
selecteren echt op de natuurlijk kalvende lijn. Elk dier krijgt bij ons de kans om natuurlijk af te kalven en 
zo zijn er koeien met een kleiner bekken die toch natuurlijk afkalven. We zijn wel streng. Een koe die 
ook de tweede keer kalft met een keizersnede mesten we af.  
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We willen natuurlijk de luxe bespiering en fijnheid van het ras behouden, maar hier moet naar mijn 
mening wel iets op ingeleverd worden. Natuurlijk afkalven en super bespierd gaan niet samen. Maar te 
veel terug fokken in de bespiering is ook niet goed, want dan verlies je de onderscheidende kenmerken 
van het ras en kun je bij wijze van spreken ook een Blonde of Limousin gaan fokken.  
 
 

Topkoe 
Onze topkoe is Edith-Eline. Ze heeft drie keer gekalft, waarvan twee keer op de natuurlijke wijze. Ik 
probeer haar nu weer drachtig te krijgen. Met KI is dit niet gelukt. Hopelijk lukt het nog bij de Parthenaise 
stier.  
 

 
Sparren met collega’s 
Ik spar veel met collega-fokkers, zelfs met Joe uit Engeland van Betterbreadbeef (zie Facebook). Dit 
geeft mij energie en bevestiging. Ook kan ik hierdoor rietjes met nieuwe stieren uitwisselen. Ik hoop dat 
de groep fokkers die aan BNL mee wil doen steeds groter wordt, want op die manier kunnen we van 
elkaar leren. Ook kunnen we dan steeds beter zicht krijgen op welke stieren goed passen bij Bewust 
Natuurlijk Luxe. Tot slot streven we allemaal hetzelfde doel na. Dan is het goed om er mét en vóor 
elkaar te zijn.’ 


